

Preface

In November 2012, Nikolai Yakovlevich Merpert, a well-known Russian archaeologist and specialist in ancient cultures that are frequently associated with Proto-Indo-Europeans, was to turn 90. His birthday was to be celebrated not only by his immediate colleagues, but by comparative Indo-European linguists — the “archaeologists of language” — as well. Vyacheslav Vsevolodovich Ivanov, member of the Russian Academy of Sciences, Professor at the University of California, Los Angeles, and head of the Institute of World Culture at Lomonosov Moscow State University, took up the initiative in forming the Organizing Committee of an interdisciplinary round table, whose chief target would be to re-evaluate the location of the Indo-European homeland in space and time. It is well known that this problem has acquired an additional dimension in recent decades: the results of archaeological excavations and linguistic reconstruction can now be checked against the data of genetic analysis. Unfortunately, this new approach failed to provide an automatic solution to the long-standing problem of the Indo-European homeland, and in some respects, as it turned out, has only further complicated matters. The accumulated material requires interdisciplinary discussion and some sort of common strategy, or at least a common metalanguage. Such was the main goal of what had originally been planned as an honorary Round Table “Indo-European Homeland and Migrations: Linguistics, Archeology and DNA”.

Nikolai Yakovlevich unexpectedly passed away on January 29, 2012, at which point his honorary Round Table has become a memorial session. It has been decided that the participants would convene at the Russian State University for the Humanities under the patronage of the Centre for Comparative Linguistics. We would like to express our gratitude to Efim Iosifovich Pivovar, President of the University, for his support of our initiative, and for his assistance in providing accommodation, organizing meals and coffee-breaks for the participants of the round table, supplying technical equipment, and many other small details that greatly facilitated the organization of this event. It should also be mentioned that our Round Table was organized in conjunction with another memorial gathering “Archaeological Investigations in North Mesopotamia and North Caucasus Steppe Regions”, which was held at the Institute of Archaeology of the Russian Academy of Sciences and focused on the archaeology of northern Mesopotamia and Northern Caucasus, the main areas of N. Y. Merpert’s academic activity.

The Round Table “Indo-European Homeland and Migrations: Linguistics, Archeology and DNA” generated animated discussions, some of which continued long beyond the official schedule. Moderating this event was a challenging task. However, it all shows that the search for common ground in the debate on the Indo-European homeland was a timely enterprise. While the format of the Journal of Language Relationship makes it impossible to publish all the contributions to the Round Table, we hope that the papers included in this volume are illustrative of the panoply of opinions on the time and place associated with the Proto-Indo-European community, and that the participants of the debate have made one more step in the direction of understanding each other’s views.

On behalf of the Organizing Committee,

T. A. Mikhailova & I. S. Yakubovich

Предисловие

В ноябре 2012 года Николаю Яковлевичу Мерперту, известному отечественному археологу и специалисту по культурам, часто приписываемым древним индоевропейцам, должно было исполниться 90 лет. Отпраздновать его юбилей готовились не только его непосредственные коллеги, но и историки Древнего мира и «археологи языка» — лингвисты, занимающиеся индоевропейской реконструкцией. По инициативе академика РАН, профессора Университета Лос-Анджелеса и директора Института мировой культуры при МГУ Вячеслава Всеволодовича Иванова был создан оргкомитет специального междисциплинарного круглого стола, посвященного новому осмыслению возможной локализации прародины индоевропейцев в пространстве и во времени. Как известно, за последние десятилетия данная проблема обогатилась новым подходом к ее решению: данные археологии и лингвистической реконструкции могли быть сопоставлены с материалами генетического анализа. Но, увы, как оказалось, новый подход не привел к автоматическому решению проблемы индоевропейской прародины, а скорее выявил дополнительные сложности, связанные

с ее решением. Накопленный материал требует коллективного обсуждения и попытки выработать какую-то общую стратегию, или хотя бы общий метаязык. Именно таковой была основная цель, ради которой и был организован приуроченный к юбилейной дате круглый стол «Проблема прародины индоевропейцев».

29 января 2012 года Николая Яковлевича не стало. Но научных планов это не изменило. Круглый стол памяти Н. Я. Мерперта было решено провести в РГГУ под эгидой Центра Компаративистики. Обращение к ректору РГГУ Е. И. Пивовару с просьбой о содействии в организации конференции встретило полное понимание, и сейчас мы пользуемся случаем выразить благодарность администрации РГГУ за помощь в расселении иностранных участников конференции, организацию обедов, чаепитий, обеспечение аудитории техническими средствами и многое другое, что обычно кажется практически незаметным, но ложится тяжким бременем на плечи организаторов. Следует также упомянуть, что наш круглый стол был сконцентрирован с другим памятным мероприятием — заседанием «Археологические исследования Северной Месопотамии и Северного Кавказа», проводившимся в Институте археологии РАН и посвященным археологическим темам, развитие которых в России было тесно связано с именем Н. Я. Мерперта.

Круглый стол проходил бурно, дискуссии затягивались, вести заседание иногда было трудно. Все это показывает, однако, что задача обсуждения индоевропейской прародины была весьма своевременной. Хотя формат журнала «Вопросы языкового родства» не позволил нам опубликовать все доклады, представленные на круглом столе, мы надеемся, сообщения, включенные в настоящий номер, хорошо иллюстрируют разброс мнений по вопросу о месте и времени существования праиндоевропейского языкового сообщества. Также хотелось бы выразить надежду, что участники дискуссии смогли услышать друг друга.

От оргкомитета круглого стола:

Т. А. Михайлова и И. С. Якубович